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FORMÅL   

Jordvern Møre og Romsdal (JM&R) vart etablert 15.2.2016 som ein frittståande partipolitisk 

uavhengig interesseorganisasjon. JM&R vil gjennom handling og målretta informasjonsarbeid mot 

media, politikarar og opinionen søkja å samla brei forståing og støtte for eit sterkt jordvern i Møre og 

Romsdal. I dette arbeidet er det viktig å understreka jordvernets betydning som ei brei samfunnssak.  

 

ORGANISERING 

Verksemda er basert på medlemskap med tilhøyrande kontingent. Møre og Romsdal Bondelag er 

sekretariat. Det er etablert sjølvstendige jordvernforeningar som dekker store  

delar av landet. Det er ingen formell overbygning for jordvernforeningane. Det blir likevel 

samarbeida om ein del felles saker og oppgåver. Dette gjeld særleg nasjonale saker og nokre 

administrative oppgåver. 

 

ÅRSMØTET I 2018 

Dette vart gjennomført på Gjermundnes vidaregåande skule 7.mars i etterkant av 

Jordvernkonferansen same stad. Det var 9 frammøtte i årsmøtet. Møtet vart leia av styreleiar 

Kolbjørn Gaustad. Årsmelding, rekneskap og budsjett vart godkjent. Magnus Jonsson hadde send inn 

sak til årsmøtet om handtering av matjord i utbyggingssaker og krav til tiltakshavar/utbyggar. Hans 

utgangspunkt ber erfaringar knytt til handtering av jord i samband med vegprosjekt for 

Tresfjordbrua. Han bad m.a. om at det vart send brev til kommunane om at det må setjast krav til 

utbyggjar om plan for handtering og bruk av  dyrka og dyrkbar jord i utbyggingssaker. Årsmøtet slutta 

seg til forslaget og bad om at styret følgjer opp. 

Valget fekk følgjande utfall: 

Leiar:  Kolbjørn Gaustad (gjenvalg, 1 år). 

Styremedl: Anne Katrine Jensen (gjenvalg, 2 år). 

Styremedl: Helge Øverås (ny, 2 år). 

Nestleiar: Anne Katrine Jensen (gjenvalg, 1 år). 

1.vara:  Eli Sæther (ny, 1 år). 

2.vara:  Leif Inge Grebstad(ny, 1 år). 

Valgkomite: Magnus Jonsson (ny, 3 år). 

Vara valgk: Julie Slenes Leine (ny, 1 år). 

Revisor: Guttorm Kjelsvik (gjenvalg, 1 år) 

Alle valg var einstemmige. 

 

Ikkje på valg: 

Styremedl: Øystein Solli. (Vald for 2 år i 2017.) 

Styremedl: Atle Frantzen. (Attvald for 2 år i 2017.) 

Valgkomite: Torill Vinje. (Vald for 3 år i 2017.) 

Valgkomite: Stein Brubæk. (Vald for 3 år i 2016. Leiar i 2019.) 

 

Desse gjekk ut av valde funksjonar: 

Helge Øverås:  Har tidlegare vore 2.vara til styret. Er no vald som styremedlem for 2 år. 

Eli Sæther:  Har tidlegare vore styremedlem. Er no vald som 1.vara for 1 år. 

Audun Skjervøy: Har tidlegare vore 1.vara til styret. Går no ut. 
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Til slutt takka Kolbjørn Gaustad for innsatsen til dei som gjekk ut av valde funksjonar. Han takka også 

for godt gjennomført årsmøte, ønska velkomen til eit nytt arbeidsår og gratulerte dei som vart vald 

inn i nye funksjonar. Eli Sæther fekk bok som takk for innsatsen som styremedlem. 

 

 

ARBEID OG SAKER I STYRET 

Det er halde 3 styremøter. Her er nokre av sakene som er behandla:  

 

Jordvernkonferanse på Gjermundnes 7.3. 

Årets jordvernkonferanse hadde tema «Jordvern – E39 og Møreaksen»: 

 

 
 

Konferansen hadde ca 30 deltakarar. Etter gjennomført konferanse vart det invitert til årsmøte. 
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Handtering og bruk av matjord i utbyggingssaker 

Dette er ei sak som styret har handtert og hatt til behandling i fleire år. Saka blei på nytt reist i 

årsmøtet i 2018. På grunnlag av dette er det send brev til kommunane om tiltak for betre jordvern. I 

brevet vart det også anmoda om betre kontroll og tilsyn med krav om driveplikt. 

Temaet vart også tatt opp i samband med Jorddagen på Gjermundnes 4.12. Her orienterte  

Olav Martin Synnes frå Norsk Landbruksrådgiving Vest om «Jordmassar — frå problem til ressurs. 

Handbok i bruk av overskotsmassar til utviding eller forbetring av dyrka jord». 

 

Oppdatering av nasjonal jordvernstrategi 

Eit einstemmig Storting vedtok 6.2.2018 å be regjeringa om å leggja fram ein revidert/oppdatert 

jordvernstrategi i samband med budsjettframlegget for 2019. Jordvernforeningane utarbeida eit 

felles notat og deltok på møte i Landbruksdepartementet 5.4. om dette. I neste omgang, før 

budsjettbehandlinga,  vart det utarbeida eit felles brev til departementet frå jordvernforeningane om 

saka. Jordvern Møre og Romsdal sluttra seg til felles innspel frå foreningane. Framlegg til oppdatert 

jordvernstrategi vart vedtatt, men utan større endringar. 

 

Verdens jordverndag 5.12. – jorddag på Gjermundnes 

Som ei markering av Verdens jordverndag inviterte Jordvern Møre og Romsdal til jorddag på 

Gjermundnes 4.12. Dei 33 deltakarane fekk med seg følgjande innlegg i løpet av dagen: 

Kolbjørn Gaustad, Jordvern Møre og Romsdal: Opning. 

Tormod Meisingset, Fylkesmannen i Møre og Romsdal: Oppfølgjing av nasjonal jordvernstrategi. 

Toril Wikesland, Norges Bondelag: Kva er dei store jordvernsakene ? 

Olav Martin Synnes, Norsk landbruksrådgiving vest: Jordmassar – frå problem til ressurs. 

Ordførarar i Romsdalsregionen v/Odd Helge Gangstad, Bernhard Riksfjord, Rolf Jonas Hurlen, Tove 

Henøen: Jordvern og arealforvaltning i min kommune.  

 

Statens vegvesen – føringar for å ta omsyn til dyrka jord i plansaker 

Spørsmål rundt dette er løfta fram i fleire samanhengar. Det var ønskje om å ta opp temaet i 

samband med jorddagen og Verdens jordverndag, men temaet måtte gå ut. Saka har også kome opp 

i samband med konkrete utbyggingssaker. 

 

Statistikk for omdisponering av jord for 2017 – på verstingtoppen 

KOSTRA sine tal syner at Møre og Romsdal ligg på landstoppen for omdisponering av areal i 2017. 

Her er pressemeldinga som kom frå fylkesmannen då tala vart kjend i juni: 
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Møre og Romsdal toppar verstingliste  
 

Publisert 20.06.2018 
Dei endelege tala frå KOSTRA syner at 4025 dekar jord vart vedtatt nedbygd i 2017 i Noreg. Møre 

og Romsdal er det fylket som byggjer ned mest matjord i heile landet, med 734 dekar dyrka jord. 

Bustad- og vegbygging er hovedårsaka til det omfattande tapet av viktig matproduserande 

landbruksareal. 
 

Molde verst 
Molde kommune toppar verstinglista med 347 dekar dyrka mark. Ein stor del av dette gjeld bygging av ny E39 

Lønset – Hjelset. Sjølv om vi ser bort frå E39, ligg fortsatt både Molde og Møre og Romsdal høgt på lista over 

nedbygging av matjord samla sett. På den uheldige topp 100 lista har Møre og Romsdal heile 13 kommunar, 

som totalt stod for omdisponering av 678 dekar dyrka jord. 

 

Mykje dyrkbar jord gikk òg tapt 
Inkluderer vi tapet av dyrkbar jord på 602 dekar, som også er ein viktig ressurs og reserve for framtidig 

matproduksjon, så er den samla omdisponeringa av matjord på 1336 dekar. 

 

188 fotballbaner 
Går vi ut ifrå at Ullevaal Stadion er ca. 7,1 dekar, så tapte vi berre i 2017 - i for Møre og Romsdal, 

landbruksareal tilsvarande 188 fotballbaner, som vi kunne produsert mat på istaden for å bygge blant anna hus 

og veg. Kvar ku treng fôr frå 8-12 dekar dyrka mark, for å gje 6200 liter mjølk i året, som er gjennomsnittet. Det 

betyr at i 2017 åleine tapte vi jordressursgrunnlaget for produksjonen av ca. 830 000 liter mjølk i året. 

 

Behov for kraftig innstramming 
Kommunar, statlege og regionale mynde og næringsaktørar må verte meir beviste på at dyrka mark skal brukast 

til matproduksjon til befolkninga, og strekke seg til det ytterste, for å finne eigna areal som ikkje går på 

bekostning av viktig landbruksareal. 

 

Dette har vore fokus i arbeidet i fleire samanhengar gjennom året. 

 

BREV, UTTALELSAR, SAKER 

I løpet av arbeidsåret er det send ei rekke brev og gitt uttale i ulike saker: 

Arealdel kommuneplan Giske 

Reguleringsarbeid Gaustad kirkegård, Eide 

Lesarinnlegg v/Kolbjørn Gaustad: 

«Jordvern for framtida», Romsdals Budstikke m.fl., 15.3.18. 

«Kven styrer landbruksjorda ?», Dag og Tid m.fl., 25.1.19. 

«Jordvernet må styrkast», Nationen m.fl. 16.1.19. 

Felles uttale til ny jordvernstrategi: 

Alle jordvernforeningane har levert felles brev med innspel til Revidert jordvernstrategi. 

Brev til Ørsta kommune: E39 Hovden – Osborg – Ose og andre samferdselsprosjekt 
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Krav til driveplikt/skjult nedbygging av dyrka jord, Malmefjorden, Fræna 

Tilgang til dyrka jord, Molde/Fræna 

E39 Vik – Digernes 

Brev til kommunane om tiltak for betre jordvern: 

Særleg med fokus på handtering av matjord i utbyggingssaker og oppfølgjing av driveplikt. 

Rullering av samfunns- og arealdelen av kommuneplan, Gjemnes 

Nedbygging av dyrka jord, Austefjorden, Volda 

Arealdel kommuneplan Haram 

 

 

MØTER, ARRANGEMENT, KONFERANSAR 

Jordvernmarkering framfor Stortinget onsdag 17.10.: 

Organisasjonar med sterkt engasjement for jordvern, inkludert jordvernforeningane, hadde 

markering framfor Stortinget denne dagen. Hovedtema var å markera ønskje om sterkare 

verkemidlar for jordvern i samband med revidert jordvernstrategi. Geir Pollestad frå 

næringskomiteen tok imot brev/opprop. 
 

EU-konferanse, Kristiansund 10.-11.11.: 

Kolbjørn Gaustad. 
 

Landbrukskonferanse, Ørsta 8.2.19: 

Jordvern Møre og Romsdal stilte med stand og medlemsverving. 

Even Øverbø og Leif Inge Grebstad deltok.       

    

Næringskonferanse, Molde 8.3.19.: 

Jordvern Møre og Romsdal stilte med stand. 

Kolbjørn Gaustad, Anne Katrine Jensen, Eli Sæther og Øystein Solli deltok. 
 

Årsmøte Møre og Romsdal Bondelag, Molde 8.-9.3.19: 

Jordvern Møre og Romsdal stilte med stand. 

Kolbjørn Gaustad og Atle Frantzen deltok. 
 

Foredrag om Jordboka v/Dag Jørund Lønning, Molde 20.2.19: 

Arrangør: Molde Hagelag. Atle Frantzen deltok. 
 

Lanseringskonferanse Jordboka 2, Bryne 15.-16.3.: 

Atle Frantzen deltok. 
 

Samling for jordvernforeningane, Oslo 6.11.: 

Tema var m.a.: 

-Plan- og bygningsloven og ikkje-prissatte verdier. 

-Revidert nasjonal jordvernstrategi v/Geir Pollestad, næringskomiteen. 

-Konsekvensutgreiing v/større utbyggingsprosjekt. 

Kolbjørn Gaustad og Atle Frantzen deltok. 
 

Fagdag om særlovene i landbruket, Molde 8.11.: 

Hovedtema var bu- og driveplikt. Kolbjørn Gaustad og Atle Frantzen deltok. 
 

Beredskapskonferanse, Valldal 9.4.: 

Dette var ein stor konferanse på temaet beredskap og matvaresikkerhet. 
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Frå styret deltok Kolbjørn Gaustad, Anne Katrine Jensen, Atle Frantzen, Øystein Solli, Eli Sæther og 

Leif Inge Grebstad. Konferansen vart kombinert med styremøte. 

 

 

MEDLEMSKAP, MEDLEMSVERVING, UTADRETTA KONTAKT 

Medlemar 

Pr 31.12.2017 var det registrert 40 betalande medlemar. Pr 31.12.2018 er dette auka til  

55 betalande medlemar.  
 

Medlemsverving 

Einaste faste inntektskjelda for Jordvern Møre og Romsdal er medlemskontingenten. Lav kontingent 

og få medlemar gir pr i dag lite grunnlag for å utvikla aktiviteten, sjølv om mange oppgåver ventar. 

Det er difor viktig å prioritera medlemsverving og administrative oppgåver som etter kvart kan gjera 

drifta lettare. Det er gitt tilsagn om tilskot frå Landbruksselskapet i Møre og Romsdal som skal bidra 

til å utvikla og betra det administrative arbeidet. 

Dessutan er det svært viktig at også eksisterande medlemar er med på å verva nye medlemar. 
 

Utadretta kontakt: 

Det er etablert eigen e-post: moreogromsdal@jordvern.no som blir lest av leiar og sekretær. 

Det blir drifta eigne heimesider under www.jordvern.no . Denne er felles for jordvernforeningane. 

Det er behov for å oppgradera heimesidene. Leverandøren har no sagt opp supporten på 

heimesidene. 

Det er etablert ei eiga facebookgruppe «Jordvernforeningen Møre og Romsdal».  Gruppa er 

offentleg, det må søkjast om å bli medlem i gruppa, som ikkje er knytta til medlemskap. Den har ca 

93 medlemar. Gruppa har hatt ca 55 innlegg frå 1.1.2018.   Møre-Nytt 28.2.2019: 

 

mailto:moreogromsdal@jordvern.no
http://www.jordvern.no/
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Fannestrandsvegen 63, 6415 Molde 

Inngang: Felleskjøpet Agri, 3.etg. 

Tlf 71 20 28 90, 909 54 787 

moreogromsdal@jordvern.no 

www.jordvern.no 

mailto:moreogromsdal@jordvern.no

